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نامه قوه قضائیه به شهردار تهران درباره پرونده فساد ۲۰ هزار میلیاردی در صحن شورا قرائت شد

قوه قضائیه از شهرداری مستند خواست

جزئیات دستورالعمل جدید سقط جنین اعلام شد
هر ناهنجاری یا بیماری، منجر به صدور مجوز سقط جنین نمی شود

فوق العاده ای که ویژه نیست

شــرق: خردادماه بود که خبر کشــف فســاد ۲۰ هزارمیلیــاردی در 
شــهرداری تهران مطرح شــد. برخی این فســاد را به دوره کنونی 
مدیریت شهری نسبت دادند که با واکنش شهردار تهران روبه رو شد. 
علیرضا زاکانی در حاشیه یکی از برنامه هایش به رسانه ها گفت: در 
راســتای مبارزه با فساد ما حداقل ۲۰ هزار میلیارد تومان از امکانات 
شــهر را به شــهر برگردانده ایم و این ربطی به دوره ما نداشته   وما 
فساد را ســه دسته کرده ایم؛ در یک دسته از فساد، تعبیر این بود که 
اصطلاحا افراد خوردند و بردند و شــهرداری متضرر شــد که برای 
آن برنامه ای خــاص ریختیم و حق و حقوق شــهرداری را پیگیری 
کردیــم. این امر ربطی به دوره ما ندارد و به ادوار مختلف دوره های 
گذشته مربوط است. فروشگاه شهروند یک نمونه از بازگشت حق و 
حقوق به شهر اســت. ما حداقل ۲۰ هزار میلیارد تومان از امکانات 
شهر را برگردانده ایم و ربطی به دوره ما نداشته است. در این بخش 
مجموعه هایی بودند که ما اینها را بازپس گرفتیم که عدد آنها امروز 
۱۱۰ مجموعه اســت که بالای هشت هزار یا ۹ هزار میلیارد پول این 
مجموعه هاست. این رقم غیر از آن ۲۰ هزار میلیارد است. سرفصل 
این امر باز اســت. برای مثال بام لند اشتباهی بود در گذشته صورت 
گرفته بود و قرارداد نادرستی بسته شده بود که ما آن را خاتمه دادیم 
و صورت جلســه کردیم تا بازگردد. قیمت آن سال گذشته ۱۱ هزار تا 
۱۲ هزار میلیارد بود و به قیمت امروز ۱۵ هزار یا ۱۶ هزار میلیارد است 
و این غیر از آن ۲۰ هزار میلیارد اســت. اما ما علاقه به توضیح اینها 
نداریم که خاطر مردم عزیز خدشه دار شود. پرویز سروری، نایب رئیس 
شــورای شــهر تهران هم آن زمــان درخصوص جزئیات بازگشــت 
۲۰ هزار میلیارد از دارایی های پایتخت به شــهر به رسانه گفت : ۱۱۰ 
مورد از املاک شــهرداری که دست برخی افراد بوده برگردانده شده 
است. یکی دیگر از موضوعات بحث بام لند بوده است که کار بزرگی 
اســت. قیمت آن حدود ۱۴ هزار میلیارد تومــان بوده اما قیمتی که 
برای آن گذاشته بودند ۶۰۰ میلیارد تومان بوده است. موضوع دیگر 
در این فســاد ۲۰ هزار میلیاردی که کشف شده است، بحث پارکینگ 
چیتگر بود که رقــم آن حدود ۴۵۰ میلیارد تومان بوده. این اقدامات 
در شــهرداری تهران آغاز و ادامه دارد و تا پایان سال جاری ۴۰ هزار 

میلیارد تومان از اموال شهرداری بازگردانده می شود.
روز گذشته در صحن علنی شورای شهر تهران در جریان گزارش 
اقدامات انجام شــده در سازمان ســرمایه گذاری و مشارکت مردمی 
شــهرداری تهران، باز  هم به موضوع فساد ۲۰  هزار میلیارد تومانی 
پرداخته شــد و یکی از اعضای شورای شــهر از نامه قوه قضائیه به 
شــهردار تهران خبر داد که در آن درخواســت شده بود جزئیات این 
۲۰ هــزار میلیارد به نهادهای قضائی هم تحویل داده شــود. ناصر 
امانی متن نامه ای به شهردار تهران را در صحن قرائت کرد که در آن 
آمده بود: «جناب آقای زاکانی، شهردار محترم تهران، نظر به مطالب 
مطروحه از ناحیه جنابعالی و اعضای شــورای اسلامی شهر تهران 
مبنی بر کشــف فساد ۲۰ هزار میلیاردی در شهرداری تهران ازجمله 
قرارداد بام لند و پارکینگ طبقاتی چیتگر شایسته است دستور فرمایید 
گزارش امر را به همراه تصویری از مســتندات جهت پیگیری قانون 

ارسال نمایند».
 تفاهم نامه بام لند در «شفاف» منتشر شود

بهروز شــیخ رودی، معاون پیشین محاســبات و پایش عملکرد 
شورای شهر تهران، با اشاره به حواشی پیش آمده درباره کشف فساد 
۲۰ هــزار میلیارد تومانی در شــهرداری تهران به خبرنگار «شــرق» 
گفت: ظاهرا آقای زاکانی همچنان در فضای مناظره های انتخاباتی 
به ســر می برند؛ زیرا درباره این فســاد ۲۰ هــزار میلیاردی فقط خبر 

کشــفش را دادند و گفتند مربوط به دوره قبل اســت. این ادبیات در 
چارچوب مبارزه با فساد یا حتی ایفای وظایف قانونی ایشان به عنوان 
شــهردار نمی گنجد، بلکه بیشتر مربوط به فضای مناظرات سیاسی 
اســت؛ زیرا شما همه ادوار قبل از دوره ششــم را به عنوان متهمان 
فساد در ذهنتان ردیف می کنید که زاکانی به عنوان یک مدعی مبارزه 
با فســاد مچشان را بابت فساد ۲۰ هزار  میلیاردی که ادعای کشفش 
را دارد، گرفته اســت؛ درصورتی که اگر مبارزه با فســاد در چارچوب 
قانونی انجام شــود، ما باید شاهد حداقل تشــکیل پرونده، معرفی 
متهمان به دســتگاه قضائی و... از ســوی مدیریت شــهری باشیم، 
نــه اینکه بیایند بگویند این مربوط به بازگشــت مبالغ از قراردادها و 
پروژه ها شامل زمین، اماکن، پول و... است که آنها را برگشت داده اند. 
بالاخره فســاد یعنی تخلــف از قانون و مرجع رســیدگی به تخلف 
هم در قانون مشــخص و معین است. با این روند ورود دستگاه های 
نظارتی برای پیگیری این ادعا طبیعی و قانونی اســت؛ زیرا بر اساس 
قانون آقای زاکانی مســئولیت کشف و اعلام کشف فساد را بر عهده 
ندارند و این موضوع از وظایف و اختیارات قانونی دستگاه قضائی و 
مقامات دستگاه های نظارتی مانند بازرسی کل کشور یا مراجع امنیتی 
و انتظامی است. البته در این باره هم تاکنون ادعای شهردار تهران از 
ســوی دستگاه قضائی تأیید نشــده و باید دید با این مکاتبه سازمان 
بازرسی کل کشــور اسناد و مدارکی در رابطه با این فساد به دستگاه 

قضائی یا این سازمان ارائه می شود یا خیر؟!
شیخ رودی در ادامه با اشاره به موضوع قرارداد بام لند و اظهارات 
زاکانی دراین باره در صحن شــورا افزود: آقای زاکانی هنگام اشاره به 
قرارداد بام لند در شورای شهر گفتند که در گذشته قرارداد نادرستی 
بسته شده بود، ما آن قرارداد را پیگیری کردیم و آن را صورت جلسه 
کردیم که بام لند به شــهرداری بازگردد. به هر حال این موضوع را که 
بام لند بر پایه چه توافقی به شــهرداری بازگشــته یا خواهد گشت، 
توضیح نداند. ایشان به جای اینکه بگویند چه نادرستی هایی در این 
پروژه یا قرارداد آن رخ داده اســت، فقط به قرارداد نادرست گذشته 
این پروژه اشــاره کردنــد و حتی نگفتند که در چــه دوره زمانی این 
قرارداد نادرســت بسته شده است! این شــکل از مواجهه با مسائل، 
اشــاره مبهم و بهره برداری رســانه ای از موضوعــات نه تنها مغایر 
شــفافیت اســت، بلکه نشــانه رفتار صادقانه با مردم هم نیست! 
اگــر آقای زاکانی مدعی اصلاح قرارداد نادرســت بام لند هســتند و 
می خواهند از آن دستاوردسازی کنند، خوب است برای اطلاع مردم 
تهران تفاهم نامه ای را که درباره این پروژه به امضای معاون مالی و 
اقتصادی شهرداری رسیده و اعتبار آن منوط به تنفیذ شهردار تهران 
شده است، در سامانه شفافیت منتشر و در دسترس عموم قرار دهند 
تا همه بدانند شــهرداری در این رابطه قرار است چه چیزی بدهد و 

چه بگیرد.
 بلاتکلیفی ۸۰ هزار میلیارد در پروژه های سرمایه گذاری

روز گذشــته همچنین کمیســیون برنامه  و  بودجه شورای شهر 
تهــران از بلاتکلیفی ۸۰ هزار میلیارد تومان از منابع شــهرداری در 
پروژه های سرمایه گذاری خبر داد. محمد آخوندی، رئیس کمیسیون 
برنامه  و بودجه شورای شهر تهران توضیح داد:  بر اساس گزارشی که 
آماده شــده، ۴۶ پروژه از پروژه های سرمایه گذاری به نتیجه نرسیدند 
که بیش از ۸۰ هزار میلیارد تومان منابع شــهرداری بلاتکلیف مانده 
است؛ البته همکاران در سازمان ســرمایه گذاری معتقد هستند این 
عدد دو برابر است. اگر بتوانیم این پروژه ها را به نتیجه برسانیم، برای 
شــهر اهمیت دارد. از این ۴۶ پروژه، ۴۳ پروژه ساختمانی سه پروژه 
غیر ساختمانی بوده که در قالب مشــارکت مدنی دنبال شده است، 

همچنین این ۴۶ پروژه بیشتر در مناطق ۶، ۱۸، ۲۲، ۲۱، ۳، ۱۰ و ۱۹ قرار 
دارند و از حیث پیشــرفت فیزیکی، وضعیت پیشــرفت ۲۴ پروژه زیر 
۵۰ درصــد، ۱۲ پروژه بیــش از ۸۰ درصد و ۹ پروژه بین ۵۰ تا ۸۰ قرار 
گرفته که برخی از ســال ۷۳ تاکنون بلاتکلیف هستند. او ادامه داد: 
مالکیت ۳۳ پروژه آن مربوط به شهرداری، ۱۱ پروژه  مربوط به شریک 
و دو پروژه به صورت مشارکتی بین شهرداری و سرمایه گذار است که 
قدرالسهم شهرداری ۴۵ درصد بوده و حدود ۸۰ هزار میلیارد تومان 
ارزش دارد. از ایــن ۴۶ پروژه ۲۳ پروژه مشــکلات حقوقی، ۲۲ پروژه 
مشکلات شهرســازی و ۱۳ پروژه مشــکلات ملکی دارد، پنج پروژه 
هر ســه مشــکل را با هم دارد، ۱۲ پروژه دو مشــکل و ۱۹ پروژه یک  
مشــکل دارد، ۱۰ پروژه در حال جریان بوده و در مسیر تکمیل است. 
بررسی ها نشان می دهد چند مشکل اساسی داریم؛ فرایندهای صدور 
مجوز برای پروژه های مشــارکتی طولانی بوده، همچنین مشکلات 
اسناد مالکیت و معارض ملکی در بســیاری از پروژه ها وجود دارد، 
در بحث قرارداد مشکلاتی نیز دیده شده که به نتیجه نرسیده است 
و در برخی موارد نیز مطالعه مناسبی نداشتیم، همچنین بحث هایی 
در موضوع تنفیذ اختیارات هم هســت که امسال در تبصره بودجه 
درباره مناطق تنفیذ اختیارات را انجام دادیم تا پروژه های مشــارکتی 

را مناطق دنبال کنند.
رئیس کمیســیون برنامه و بودجه گفت: بر اساس آنچه سازمان 
توضیح داده، ۱۷ پروژه تا پایان شــهریور تعیین تکلیف خواهد شــد 
و بــرای دیگر پروژه ها در کارگروهی تصمیم گیری می شــود. به نظر 
می رسد از بین این پروژه ها، ۱۳ پروژه نیاز است تا کمیته ای با حضور 
رئیس شورای شهر و شهردار تهران تشکیل و تصمیم گیری شود که 
چه اتفاقی برای این پروژه ها رقم بخورد. ســند جامع سرمایه گذاری 
شــهرداری تهران را داریم که اصلاحاتــی باید در آن اتفاق بیفتد که 
این روند را تســهیل کند. همچنین شــیوه نامه واگــذاری پروژه های 
ســرمایه گذاری کــه در حال تلاش هســتیم با کمک ســازمان برای 
تصویب در شــورا ارائه شود و برای تســهیلاتی که به سرمایه گذران 
ارائــه می دهیم، کمیســیون برنامــه و بودجه پیشــنهادهایی دارد. 

همچنین برای کاهش فرایند صدور مجوز باید فکری شود.
مشــارکتی  پروژه  ســراغ  کننــد،  پرونده ســازی  می خواســتند   

می رفتند
ناصر امانی، عضو شــورای شــهر تهران نیز در این جلسه گفت: 
بحث ســرمایه گذاری قصــه پرغصه ای در مدیریت شــهری و دیگر 
نهادها و سازمان هاســت. در کشور ما رسم است که مدیران متکلم 
وحده هســتند؛ یعنی اجازه ایــن را که طرف مقابل از بوروکراســی 
اداری ســرمایه گذاری بگوید، نمی دهند. البته درباره مشــکلات این 
حوزه نه تنها شــهرداری بلکه تعدادی دیگر از نهادها و ســازمان ها 
مسئول هستند؛ اما باید حرف این افراد شنیده می شد تا متوجه شویم 
اصل مشــکل پروژه های مشــارکتی در مدیریت شهری چیست. در 
دوره گذشته هرگاه می خواستند پرونده سازی کنند، سراغ پروژه های 
مشارکتی رفته و تعدادی از این پروژه ها را به مرجع قضائی می دادند؛ 
امــا شــهرداری در همه آنها محکوم شــد. در ایــن دوره هم اتفاق 
مشــابهی در حال تکرار بود که بنده در جلســه کمیســیون بودجه 
عرض کردم که بر روی پروژه های مشــارکتی اسم فساد نگذارید. این 
عضو شــورای شهر تهران به پروژه مجتمع چیتگر اشاره کرد و گفت 
سرمایه گذار پیمانکار نیست، شریک ما است. می توانست پولش را در 
ترکیه ســرمایه گذاری کند اما در تهران سرمایه گذاری کرد. این پروژه 
ســه بار به مرجع قضائی رفته و هر ســه بار علیه شهرداری حکم 
گرفته است. حداقل سود را برای سرمایه گذار به رسمیت بشناسیم؛ 

یک طرف ما هستیم و یک طرف مردم و پول شان که اگر ریالی نادیده 
بگیریم، باید در آخرت پاســخ گو باشیم. مگر در سرمایه گذاری سهم 
ما چیست؟ اول، زمین و دوم، صدور پروانه. غیر از این کاری نکردیم؛ 
اما همیشه حق با ماست، برعکس کشورهای دیگر که همیشه حق 
با مشتری است. پروژه های سرمایه گذاری سه مشکل اساسی دارند؛ 
اول، مشــکل مالکیت زمین از طرف شــهرداری، دوم، به هر دلیلی 
سرمایه گذار جدید وارد پروژه شده است و سوم، اجرانشدن تعهدات 
از طرف یکی از طرفین. تصمیم گیری درباره این موضوعات مشخص 
اســت. این دید باید در شهرداری تغییر داده شود که منجر به ایجاد 

جو روانی کاذب در جامعه نشود.
 مشکل کدام پروژه های مشارکتی حل شد

در این جلسه نوید خاصه باف، مدیرعامل سازمان سرمایه گذاری و 
مشارکت های مردمی شهرداری تهران، در صحن شورای شهر تهران 
گفت از صد پروژه سرمایه گذاری ۴۶ طرح دارای مشکل است و علت 
عمده این اســت که در دوره قبلی به دلایــل مختلف مورد برخورد 
قهری قرار گرفته و هیئت های اندیشــه ورز برای بررسی مشکلات و 
ارائه راهکار تشکیل شده اســت، ۱۱ پروژه کلان به طرح تبدیل شده 
و ۹ طرح نیز در حال بررســی است، ۱۶ پروژه قابل وصول با سرعت 
بیشتر مورد بررسی جدی تر است و از ۳۰ پروژه با اولویت بعدی نیز ۹ 

پروژه تعیین تکلیف شده است.
خاصه باف بــا اعلام اینکه مشــکلات پارکینــگ طبقاتی گرات، 
بیمارســتان آتیه ۲، ســینما باران، مســکونی نیلوفر، تجاری اداری 
ســعدی، یاس، خلیج فارس و مدائن به طور کلی حل وفصل شــده 
است، یادآور شد: مشــکلات هفت طرح نیز تا پایان سال حل وفصل 
خواهد شــد. از ۳۰ پــروژه بلاتکلیف که تعدادی از آنها پیشــرفتی 
نداشتند، مشــکلات تعدادی از آنها برطرف شــد و مجتمع تجاری 
شهر آفتاب نیز به نتیجه رسید و آماده واگذاری است و بازار قطعات 
خودرو نیز واگذار شــده اســت. خاصه باف با بیان اینکه پمپ بنزین 
یــادگار امام بلاتکلیف بود و گره کوچک آن برطرف و اقدامات از ماه 
گذشــته آغاز شــد، خاطرنشــان کرد: تعدادی از پروژه ها به کارهای 
ســخت تر و دعاوی بیشــتری نیاز دارد که امیدواریم با تلاش بیشتر 

بتوانیم مشکلات این طرح ها را نیز برطرف کنیم.
مدیرعامــل ســازمان ســرمایه گذاری و مشــارکت های مردمی 
شــهرداری تهران با بیان اینکه طولانی بودن روند صدور مجوز برای 
طرح ها یکی از مشــکلات این پروژه ها بوده است، یادآور شد: مجوز 
پروژه هــای دارای ارزش پنج تا ۲۰ میلیــارد تومان در اختیار مناطق 
قرار دارد و این امکان تا صد میلیارد تومان نیز فراهم شــده اســت. 
مهدی چمران، رئیس شــورای شــهر تهران نیــز در واکنش به این 
گزارش با بیان اینکه دیدگاه این ســازمان به ســرمایه گذار باید تغییر 
کند، گفــت: نباید به افرادی که با منابع مالی به دنبال مشــارکت و 
سرمایه گذاری هستند، به چشم دزد نگریسته شود؛ چراکه تلاش های 

بسیاری برای جذب ســرمایه گذار انجام می شــود و برای این اقدام 
هزینــه و برنامه های مختلفی صــورت می گیرد؛ امــا در زمانی که 
حضور سرمایه گذار مسجل می شــود، با بروز برخوردهای نامناسب 
رانده می شــود. در ادامه نرجس سلیمانی، رئیس کمیسیون نظارت 
و حقوقی شــورا، با اشاره به بازدید از ســازمان سرمایه گذاری اظهار 
کرد: واقعیت این است که این ســازمان محل تقاطع بهره برداری و 
بهره وری بهینه فرصت های مشــترک بین شهر و شهروندان از مسیر 
شهرداری است؛ اما مسائل حقوقی دچار ضعف ها و چالش هاست. 
درحال حاضر به طور کلی دعاوی پرشماری علیه سازمان در دستگاه 
قضائی را شاهد هستیم و این بخش باید تقویت شود. نبود تعامل بین 
سازمان و بخش های مختلف ازجمله مناطق شهرداری، سازمان ها 
و شرکت ها از دیگر چالش های موجود در این زمینه است و از سوی 

دیگر نبود شناخت درست سرمایه گذاران را نیز شاهد هستیم.
رئیس کمیسیون نظارت و حقوقی شورا، موضوع اهلیت سنجی 
برای جذب شــرکای سازمان، بی ارزش شدن ضمانت نامه ها به دلیل 
رشــد نرخ تورم، طی نشــدن صدور مجوز هــای لازم و نبود نظارت 
صحیــح و دقیق پیش از انعقاد قــرارداد را از دیگر چالش های این 

سازمان برشمرد.
احمد صادقی، رئیس کمیته شــفافیت و شهر هوشمند شورا نیز 
با بیان اینکه موارد مطرح شــده مربوط به حال و گذشته است، تأکید 
کرد: اگر قرار است به ســوء مدیریت های سابق اشاره نکنیم، حداقل 
باید موارد احصا شــده فعلی را پیگیری کنیــم. او تغییرات در مفاد 
قراردادها، فقدان مطالعات امکان سنجی، ایرادات حقوقی و نظرات 
کارشناســان دادگستری را از مشکلات طرح های مشارکتی دانست و 
افزود: باید بانک اطلاعاتی در سازمان سرمایه گذاری برای پروژه های 

مشارکتی شکل بگیرد و اطلاعات ارائه شود.
صادقــی با تأکید بــر اینکه تنوع در مراجع حــل اختلاف یکی از 
مشــکلات پروژه های سرمایه گذاری اســت، یادآور شد: شرایط فسخ 
قراردادهــا نیز متنوع اســت که همین موضوع مشــکلاتی را ایجاد 
می کند. صورت جلسات مغایر با مصوبات تنظیم می شود، بخشی از 
نظرات کارشناسان دادگستری با واقعیت بازار بسیار متفاوت است و 

باید بررسی شود.
میثم مظفر، رئیس کمیته بودجه شورا هم با بیان اینکه آیین نامه 
معاملات شــهرداری تهران نســبت به پروژه های مشارکتی سکوت 
کرده اســت، گفت: برای مثال یک ســرمایه گذار می خواهد تعدادی 
جایگاه ســوخت بســازد و ما به شــکل غیرواقعی فراخوان برگزار 
می کنیم و در این فراخوان کســی برنده می شود که به دلیل نداشتن 
دانش یــا کفایت لازم و فقط به دلیل پرداخت بالاتر، برنده شــده و 
بســاط پروژه را بر هم می ریزد؛ در حالی که باید کسی برنده شود که 
ارزش افزوده برای شــهر داشته باشد و آیین نامه معاملات می تواند 

این مشکل را حل کند.

ایسنا:  معاون امور معاینات بالینی سازمان پزشکی قانونی با تشریح جزئیات دستورالعمل 
جدید صدور مجوز ســقط جنین، از صدور نزدیک به هشت هزارو ۹۰۰ مجوز سقط جنین 
در سال گذشته خبر داد. یکی از خدمات سازمان پزشکی قانونی کشور در بخش معاینات 
بالینی، صدور مجوز سقط قانونی برای مادران متقاضی است که به دلیل ناهنجاری  شدید 
جنینی که مادر را با سختی و مشقت بسیار شدید مواجه می کند یا بیماری شدید مادر که 
ادامه بارداری جان او را به خطر می اندازد، مراجعه کرده اند. این مجوز که موضوعی کاملا 
متفاوت و مجزا از ســقط های جنایی و غیرقانونی است، در صورت داشتن شرایط خاص 
مادر یا جنین که به صراحت در قانون ذکر شده و با تأیید کمیسیون تخصصی و رأی قاضی 
این کمیسیون صادر خواهد شــد که به واسطه آن به مادر اجازه سقط داده می شود. این 
کمیسیون متشکل از یک قاضی ویژه، پزشک متخصص متعهد و پزشک متخصص پزشکی 
قانونی از ســازمان پزشکی قانونی است و بر اســاس قانون حمایت از خانواده و جوانی 
جمعیت، صدور مجوز سقط قانونی تنها با تأیید این کمیسیون، داشتن شرایط تصریح شده 

در قانون و رأی قاضی امکان  پذیر است.
دکتر آســیه جعفری، معاون امور معاینات بالینی ســازمان پزشــکی قانونی، درباره 
دســتورالعمل جدید سقط قانونی و بررسی این موارد در پزشکی قانونی گفت: بر اساس 
ماده ۵۶ قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت، ســازمان پزشــکی قانونی مسئول 
تشــکیل پرونده برای این متقاضیان اســت و پزشک ســازمان متولی بررسی مستندات و 

تکمیل آنهاســت. درخواست های ارجاعی به این ســازمان در صورت داشتن شرایط لازم 
و بنا بر تشخیص کارشناس پزشــکی قانونی به کمیسیون ویژه سقط ارجاع می شود. این 
کمیسیون متشــکل از قاضی، پزشک متخصص متعهد و پزشک قانونی متخصص است 
که تقاضای فرد در این کمیسیون بررسی و رأی نهایی در مورد آن توسط قاضی کمیسیون 

صادر می شود.
سن مجاز برای سقط جنین چقدر است؟

معاون امور معاینات بالینی پزشکی قانونی با تأکید بر ضرورت رعایت محدودیت سن 
بارداریِ تصریح شده در قانون، برای صدور مجوز ادامه داد: بر اساس دستورالعمل اجرائی 
ماده ۵۶ این قانون که به امضای ریاست قوه قضائیه رسیده است، سن مجاز بارداری برای 
صدور مجوز چهار ماه قمری اعلام شده است و اگر سن بارداری از این زمان گذشته باشد، 
با وجود هر نوع ناهنجاری جنینی امکان صدور مجوز وجود ندارد. اما درخصوص موارد 
مادری، صرفا در مواردی که عدم انجام ســقط منجر به ازدســت رفتن جان جنین و مادر 
یا هر دو شــود، پس از این سن جنینی هم امکان صدور مجوز سقط وجود دارد. به گفته 
جعفری بر اساس قانون، تصمیم گیرنده نهایی برای صدور مجوز یا عدم جواز سقط، قاضی 
ویژه کمیسیون است و پزشک قانونی و پزشک متخصص تنها ارائه دهنده توضیحات لازم 
درخصوص ناهنجاری  جنینی یا بیماری مادر و میزان خطر جانی ناشــی از این بیماری به 
قاضی هســتند. قاضی با بررسی پرونده و توضیحات ارائه شده، بر مبنای شرایط موجود و 

وجود یا نبود حرج مادر (در موارد جنینی) یا خطر جانی مادر (در موارد مادری) رأی خود 
را صادر می کند. وی درباره مدارک مورد نیاز برای بررســی درخواســت های سقط قانونی 
نیز گفت: شناســنامه زوجین (در موارد اختلالات جنینی)، کارت شناســایی معتبر و اصل 
تمامی مستندات شامل سونوگرافی ها، اکوکاردیوگرافی، گزارش آزمایش های غربالگری و 
آزمایشات ژنتیک (در صورت انجام) و معرفی نامه پزشک معالج (در موارد بیماری مادر) 
از جمله مدارک مورد نیاز است. همچنین چنانچه مادر قبل از مراجعه به پزشکی قانونی 
در مورد مشــکل موجود (چــه در موارد جنینی و چه مادری) از مشــاوره با متخصصان 
بالینی استفاده کرده باشد، باید نظریات صادرشده از سوی ایشان را نیز همراه داشته باشد. 
بنابراین همراه داشــتن اصل تمامی مدارکی که نشــان دهنده بیمــاری مادر یا ناهنجاری 
جنین و ســن دقیق بارداری باشد، ضروری است. جعفری با بیان اینکه برای صدور مجوز 
سقط قانونی نیازی به نامه مرجع قضائی نیست و این مورد در پزشکی قانونی استثنائا با 
درخواست شخصی پذیرفته و بررسی می شود، گفت:  ذکر این نکته نیز حائز اهمیت است 
کــه در صورت وجود ناهنجاری جنینی حضور پدر برای اعلام اظهارات خود لازم اســت، 
البته اظهارات وی باید دال بر آگاهی اش از موضوع درخواســت مادر باشد اما به رضایت 
وی برای سقط نیازی نیست. همچنین در صورت بیماری تهدیدکننده جان مادر نیازی به 

حضور ولی جنین نیست.
معاون امور معاینات بالینی ســازمان پزشکی قانونی با تأکید بر اینکه در بحث مجوز 

نرگس ملک زاده: بیشــتر از یک دهه اســت معلمان جزء یکی از پیشروترین مطالبه گران 
بهبود وضعیت صنفی و معیشتی خود هستند. در تمام  این سال ها معلمان راه گفت وگو و 
شاهراه خیابان را در امتداد هم برای رسیدن به خواسته هایشان در پیش گرفتند، تلاش های 
نتیجه بخش کنشگری معلمان در این سال ها قابل چشم پوشی و اغماض نیست. بخشی 
از اتفاقاتی که منجر به بهبود کیفیت آموزش شــده است، نتیجه پرسشگری کارشناسان 
آموزشی و پاسخی اجباری به پافشاری های کسانی بود که فارغ از هر نوع نگاه که برتری را 

به تفکرات سیاسی رایج در کشور می داد، خواستار تغییر به سمت بهبود شدند.
  رتبه بندی معلمان یکی از خواســته هایی بود که دولت های مختلف به بهانه های 
متفاوت اجرای آن را مشــمول گذر زمان کردند و به هر نحوی از اجرای آن شــانه خالی 
کردند. دولت و مجلس در کنار هم مار و پله را آغاز کردند، اگر کار در دولت تا مرحله ای 
پیش می رفت با نیش مجلس به عقب بر می گشت و این اتفاق برعکس نیز در جریان بود . 
وزارت آموزش و پرورش هم که تاس اعداد دستش بود، هیچ وقت شش نیاورد تا معلمان 

در اجرای  رتبه بندی زمانی هم که اجرا شده است، شانس همراه شان نباشد و ضعیف ترین 
نوع اجرای  رتبه بندی دلیلی باشــد که معلمان همچنان بــه دنبال اجرای فوق العاده ای 

باشند که برایشان تا به امروز ویژه نشده است.
  هم زمــان با مطالبــه اجرای  رتبه بنــدی و آزار و اذیت بوروکراســی  آن در دولت و 
مجلس و در  نهایت حق کشی درون خانوادگی در اجرای آن در آموزش و پرورش، معلمان 
خواســتار برقراری فوق العاده ویژه خود تا ســقف ۵۰ درصد بوده اند. این خواسته زیادی 
نیســت؛ زیرا با مصوبه اســفند ۱۴۰۱ هیئت وزیران هم موقعی کــه آموزش و پرورش در 
حال اجرای نادرست ترین شــکل  رتبه بندی نحیف شده معلمان بود، دستگاه های زیادی 
فوق العاده ویژه را برای مشاغل عادی تا ۳۵ درصد و برای مشاغل تخصصی تا ۵۰ درصد 
افزایش داده اند. این اتفاق را با اجرای  رتبه بندی در آموزش و پرورش مقایســه کنید. این 
افزایــش برای تمام کارکنان آن دســتگاه ها به یک میزان و بدون هیچ بارگذاری اســناد و 

مدارکی اتفاق افتاده است.

  اما تعریف مشــاغل عمومی و تخصصی از کجاســت؟ شــورای توسعه مدیریت و 
سرمایه انسانی مشاغل تخصصی را برای ســازمان امور اداری و استخدامی تعیین کرده 
است. بر اســاس این تعریف، تمام نیروهای ستادی هر سازمان مشمول فوق العاده ویژه 
۵۰ درصدی هستند.  اما در آموزش و پرورش مشاغل تخصصی چیست؟ همکاران ستادی 
و کسانی که مشمول طرح  رتبه بندی معلمان (هشت شغل) شده اند، مشاغل تخصصی 
در آموزش و پرورش هســتند. با این تعریف چرا باید سهم معلمان از فوق العاده ویژه که 
بدون چانه زنی بر سفره بیشتر کارکنان دولت نشسته است، ۱۲ تا ۲۷ درصد برای معلمان 

باشد؟
  حالا که معاون توســعه و برنامه ریزی نتوانسته  رتبه بندی را به شکلی اجرا کند که 
رضایت معلمان بعد از ســال ها مطالبه گری حاصل شــود، باید وزیــر آموزش و پرورش 
محکم به دنبال این فوق العاده برای معلمان باشــد. هــر گاه فوق العاده  ویژه برای تمام 
معلمان تا سقف ۵۰ درصد اعمال شد، آن وقت می توان آن را ویژه و خاص نامید و آقای 
صحرایی را بــه خاطر اجرای آن از جمع وزیران آموزش و پــرورش خارج کرد؛ وزیران و 
معاونانی که در کنار معلمان علیه منافع معلمان ناخواســته و شــاید هم خودخواسته 
عمــل می کنند، در ذهن معلمان خواهند ماند؛ زیرا ســفره کوچک معلمان را محقرتر و 

انگیزه و شور معلمی را کم رنگ تر خواهند کرد.

ســقط، بحث تشخیص ناهنجاری جنین یا بیماری مادر باید قطعی و مستند باشد تصریح 
کرد: در صورت احتمال وجود ناهنجاری یا احتمال بیماری مادر که تشــخیص هیچ کدام 
قطعی نشده باشد، امکان صدور مجوز و حتی ارجاع پرونده به کمیسیون وجود ندارد. در 
واقع شرط ورود به کمیسیون سقط، تشخیص قطعی بیماری یا ناهنجاری از سوی پزشک 
دارای صلاحیت اســت. اینکه مادری ادعا کند تحت تأثیر اشعه بوده یا دارویی خاص در 
زمان بارداری مصرف کرده به هیچ وجه منجر به صدور مجوز نمی شــود، مگر آنکه وجود 
ناهنجاری جنین احراز و اثبات شــده باشد. ضمن آنکه هر نوع بیماری مادر حین بارداری 
نیز تهدیدکننده جان او نخواهد بود و در این  صورت منجر به صدور مجوز نخواهد شــد. 
وی درباره نقش پزشــک در موارد اورژانسی و حاد نیز گفت:  در برخی موارد ممکن است 
مادر دچار بیماری یا مشکلاتی شده باشد که حتی یک ساعت تأخیر و ادامه بارداری منجر 
به فوت مادر و ازدســت رفتن جنین شــود؛ در چنین مواردی که وضعیت مادر اورژانسی 
است و ساعت ها و دقیقه ها برای نجات جان او حائز اهمیت است، نیازی به ارجاع فرد به 
پزشکی قانونی نیست و بر اساس دستورالعمل ابلاغی از سوی رئیس قوه قضائیه، پزشک 

متخصص می تواند نسبت به ختم بارداری اقدام کند.
جعفری درخصوص مدت زمان بررسی پرونده های سقط در پزشکی قانونی در شیوه 
جدید صدور مجوز نیز گفت:  در قانون حداکثر یک هفته زمان برای بررسی پرونده سقط و 
صدور مجوز در نظر گرفته شــده است، اما پزشکی قانونی در صورت تکمیل بودن پرونده، 
معمولا آن را به سرعت بررسی کرده و به کمیسیون ارجاع می دهد و در کمیسیون که غالبا 
در همان روز تشکیل می شــود، تصمیم گیری نهایی انجام و رأی توسط قاضی کمیسیون 
صادر و نتیجه به مادر اعلام می شود. معاون امور معاینات بالینی سازمان در پایان اعلام 
کرد: در سال گذشــته ۱۱ هزار و ۴۶ متقاضی سقط به پزشکی قانونی مراجعه کرده اند که 
برای هشــت هزارو ۳۶۲ مورد به دلیل ناهنجاری جنین و برای ۵۱۷ مورد به دلیل بیماری 

مادر مجوز سقط صادر شده است.
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